
Nalazišta litijuma u Srbiji će ostaviti zemlju bez resursa i para

Vrednost rezervi mineralnih sirovina u Srbiji procenjena je na više od 200 milijardi evra,
izjavila je ministarka rudarstva i energetike Zorana Mihajlović. Ako se vodimo Prostornim
planom Republike Srbije i milijardama koje prebraja ministarka, možemo da prekopamo
Srbiju, zaradimo novce i preselimo se na Mars jer su se dosadašnje čiste i  spasilačke
investicije pokazale u pravom svetlu.
Srbija ima najnižu rudnu rentu u Evropi. Prema ranije objavljenim podacima, rudna renta u
Srbiji se kreće od tri do sedam odsto prihoda dok je u Hrvatskoj 10 odsto, u Mađarskoj i
Rumuniji 12 odsto, u Sloveniji 18 odsto, a u Rusiji 22 odsto prihoda. Mineralne sirovine
poput uglja, nafte ili gasa predstavljaju prirodno bogatstvo koje je vlasništvu države,
odnosno nas, njenih građana. Za ekspoloataciju ovih sirovina kompanije koje ih crpe moraju
državi Srbiji da plate naknadu za korišćenje resursa i rezervi mineralnih sirovina što je
zapravo rudna renta.
Visina rudne rente je propisana Zakonom o naknadama za korišćenje javnih dobar.
Strategija upravljanja mineralnim resursima u Srbiji nije usvojena, iako je njeno donošenje
propisano zakonom iz 2011. godine.
Predsednik Srbije je u toku prošlogodišnje posete u junu 2020. godine, Loznici, nalazištu
“Jadarit” rekao da “rudna renta ne može tako lako da se menja”.
– Ne možete lako da menjate rudnu rentu, jer nećete moći da napravite dogovor ni sa ruskim
NIS-om (Naftna industrija Srbije), ni sa Kinezima, koji su ušli u velike investicije i koji su
nam mnogo pomogli što su uzeli ‘Bor’ i spasili nas – izjavio je Vučić tada.
Da li bi promena u ceni rudne rente mogla da pokvari ugovore i otera investitore i pored
toga što plaćaju najnižu cenu rudne rente u Evropi?
Na pitanje kakvu korist ima Srbijia od ekploatcije litijuma, profesor Rudarsko-geološkog
fakulteta Vladimir Simić, za televiziju N1 objašnjava da litijum nije obuhvaćen postojećim
zakonom.
– Oni će investirati u to, platiće državi naknadu za korišćenje mineralnih sirovina koja je
obavezna po zakonu… Za litijum ne znam, zato što on ne figurira u postojećim zakonima,
verovatno će biti nešto slično drugim nemetaličnim minelarlnim sirovinama, možda do pet
odsto od dobiti – mada meni nikad nije jasno od koje dobiti. Meni nije jasno, a bavim se 30 i
nešto godina mineralnim sirovinama – rekao je Simić.
Izvor: luftika.rs
 


